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Měsíční glosování

Trochu smutně vypadá henčovské 
letiště. Kdysi se zde konaly každo-
roční letecké dny a přilétala sem 
letecká esa a prolétaly letouny všech 
generací a typů. Sledovaly je tisícov-
ky diváků.

Nevyzpytatelné počasí při ven-
kovních akcích a pak covidová doba 
letecké dny doslova zařízly. Stejně 
tak uvažovanou investici do zpevně-

né letištní plochy, na kterou by při-
spělo město Jihlava a peníze přislíbil 
i kraj. 

Ze všeho ale sešlo, možná i díky 
čínskému investorovi, který měl spo-
lu s tehdejším prezidentem Milošem 
Zemanem velké oči. Od srpna je  
čínský výrobce ultralehkých letadel v 
Jihlavě, �rma  Zall Jihlavan airplanes, 
v insolvenčním řízení. Výroba letou-

nů Skyleader v Jihlavě ale nekončí, 
v areálu Hruškových Dvorů má nyní 
provoz akciová brněnská společnost 
Air Operation Technologies. 

Henčovské letiště naštěstí zůstává 
svou polohou i vybaveným zázemím 
atraktivní. V srpnu se zde například 
konalo mistrovství České republiky 
v parašutismu.  –pk-

HENČOVSKÉ letiště hostilo elitní parašutisty. V srpnu se zde konalo Mistrovství republiky v akrobacii a seskoky na přes-
nost přistání.  Foto: Michal Boček

Zázemí a poloha stále přitahuje

� Chápu, že silničáři mají plné 
ruce práce se slepováním silnic, ale 
při vjezdu do Jihlavy ze směru Větr-
ný Jeníkov je cedule Jihlava vidět až 
když kolem ní projíždíte, a to vás 
už snímá radar a ukazuje, že jede-
te moc rychle. Nešlo by to nějak 
napravit? Třeba to je i na jiných 
výpadovkách. 

� Český svaz ochránců příro-
dy vydal prohlášení, že i letos od 
poloviny srpna do poloviny září se 
dávají do pohybu hejna netopýrů, 
aby si našla nové úkryty, a radí, jak 
se vyhnout tomu, aby k vám zalét-
la domů. Prosím, aby informace o 
netopýrech nebyla zaměňována za 
členy sdružení Netopýr, kteří se vět-
šinou nepohybují v hejnech a roz-
hodně nelétají. 

� Opravený sloup se sochou Ježí-
še za restaurací Lyžař opravdu exis-
tuje. Je v kukuřičném poli vpravo 
asi dvě stě metrů směrem na Smrč-
nou. Ten prázdný sloup bez sošky je 
asi o kilometr dál a je nalevo od sil-
nice. Tak si je, prosím, nepleťte. 

� Na stavbě Horácké multifunkč-
ní arény se již pokládá nosná kon-
strukce střechy. Vypadá to, že se 
jim do konce roku opravdu podaří 
obrovskou stavbu zastřešit. 

� Budou krajské volby, a ač 
vždycky všichni politici ubezpeču-
jí, že budou kopat za celou Vysoči-
nu, mnohdy kopou především za 
své město, z něhož vzešli. A tak je 
v zájmu každého většího města, aby 
tam mělo co nejvíc svých zástupců. 
Pochopili jste?  -pk--
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Najdete nás na adrese 

Hruškové Dvory 15

Vyrůstáme z tradice

www.javab.cz

dveře a zárubně

pokládka podlah

zakázková výroba

Těšíme se na vás

Beseda spolku 
k falešným zprávám

Spolek Nebojte se policie po let-
ních prázdninách pokračuje v rámci 
Policejní akademie pro seniory v rea-
lizaci další besedy, která se uskuteční 
ve středu 25. září. 

„Beseda je zaměřena na velmi aktuál-
ní a potřebné téma ´Jak se bránit faleš-
ným zprávám´,“ říká předseda spolku 
Antonín Křoustek. Během besedy se 
dozvíme, jak nejlépe falešné zprávy 
rozpoznat, jak se proti nim bránit, ale 
i to, co může hrozit těm, kteří falešné 
a poplašné zprávy šíří. 

„Na besedě se můžete těšit na zají-
mavé povídání RNDr. Petra Klukana, 
který vlastní prezentaci velice pečlivě 
připravil a doplnil ji celou řadou kon-
krétních příkladů,“ avizuje Křoustek. 

Jak dodává, beseda se koná ve 
středu 25. září od 15 hodin v kongre-
sovém sále Krajského úřadu Jihlava a 
je určena nejenom seniorům. Účast 
je bezplatná.  –ak-

K místům, kde psi nemusí 
chodit na vodítku, se přidalo 
nové psí hřiště na Dolině. 

Aneta Skořepová ז

Psí hřiště na Dolině mezi Kainaro-
vou a Jiráskovou ulicí o�ciálně ote-
vřeli zastupitelé města Jihlavy začát-
kem července. Po zhruba měsíci od 
zpřístupnění se sem Jihlavské listy 
rozhodly vydat a obhlédnout terén.

Hřiště jsme navštívili v devět hodin 
ráno ještě předtím, než začalo pražit 
slunce. Každopádně se jednalo o 
všední den, což mohlo být příčinou, 
proč jsme nikoho nepotkali. Místní 
pejskaři se svými drobnými psíky pro 
své ranní procházky raději volili okol-
ní chodníky.

Aktivnější psi se však na hřišti 
mohou vyřádit hned na osmi dřevě-
ných překážkách. Mezi nimi nalez-
neme slalom tvořený osmi kůly, dva 
přeskoky o různých velikostech, pře-
klápějící se kladinu, dvě šikmé plo-
šiny, kruh k proskakování či vyvýše-
nou plochu zakončenou rampami 
na obou stranách. Většina překážek 
slouží všem velikostem psů, jen jeden 
z vyšších skoků není doporučen pro 
malá psí plemena. Pro podrobněj-
ší informace, jak překážky správ-
ně používat, je na místě informační 
cedule.

Jedná se také o jedno z osmi míst, 
kde mohou pejskaři pustit své maz-
líčky bez vodítka. Okolní stromy a 
křoví opticky oddělují prostor pro 
psy od okolního sídliště. Majitelé psů 
tak díky tomu nemusí tolik rušit oby-
vatele okolních panelových domů. 
Vedle pěkných překážek však podle 
mého názoru chybí o něco větší vol-
ný plac, na němž by se mohli psi, kte-
ré tolik nebaví již zmíněné překážky, 
vyběhat.

Problémem hřiště, obklopené-
ho vegetací, může být drobná divo-
ká zvěř. I při našem příchodu se 
mezi překážkami vyhřívali zajíci. V 
moment, co jsme se přiblížili, utek-
li do křoví, které je jedinou bariérou 
mezi silnicí a možnými rozdovádě-
nými psy. Sama jako majitelka psa, 
který umí základní povely poměr-
ně spolehlivě, bych nedala ruku do 

Jak vypadá nové místo pro pejskaře

ohně za to, že by v okamžiku zhléd-
nutí zajíčka dokázal odolat pokuše-
ní. 

K problému s chybějícím plotem 
se do JL vyjádřil již před pár měsíci 
kynolog Jiří Dvořák z Polné. „Z naší 
zkušenosti víme, že se na takovémto 
hřišti drží psi spíše u sebe v komunitě. 

Stačí však jeden podnět a pes s sebou 
může strhnout i ostatní,“ komentoval 
tehdy rozhodnutí města neoplotit psí 
hřiště.

Kromě oplocení chybí ještě na hřiš-
ti odpadkové koše. Město však ozná-
milo, že je mají v plánu postupem ča-
su dodat.

Parkovací dům 
pro policii 

Do konce roku 2026 má v Jihlavě 
vzniknout pro potřeby policie parko-
vací dům u policejního ředitelství ve 
Vrchlického ulici. Jeho kapacita bude 
94 odstavných stání. Třípodlažní par-
kovací dům bude stát více než 100 
milionů korun. Počátkem srpna došlo 
k poklepání základního kamene. 

Policisté na realizaci parkovací-
ho domu získali evropskou dotaci a 
dalších 20 milionů korun přispěje 
hejtmanství, které stavbu slíbilo pod-
pořit už před lety. Konkrétně v roce 
2020. Současné vedení kraje slib pře-
vzalo. 

„Víme, že jsme v lokalitě, kde to s 
parkováním není jednoduché,“ uvedl 
hejtman Vítězslav Schrek. Parkova-
cí dům vznikne hned vedle budovy 
policie u současného bočního parko-
viště v ulici Dr. Jiřího Procházky. 

Parkdům postaví �rma ALMDA-
TA, která vyhrála výběrové řízení. 
Jak společnost uvedla, stavební prá-
ce proběhnou ve dvou etapách. První 
bude zahrnovat demolici stávajícího 
bočního parkoviště. Až poté dojde 
k výstavbě parkovacího domu. Na 
ni naváže probourání stávající budo-
vy krajského ředitelství a propojení s 
objektem a napojení na komunikace. 

 -kra-

PŘI VSTUPU na hřiště návštěvníky vítá informační tabule.  
 Foto: Aneta Skořepová

Reportáž

Pavel Janou�ek
lídr kandidátky do krajských voleb

Krajské volby 2024

� domov
pro v�echny
generace
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VŠPJ vybrala, kdo jí postaví koleje
Studentské koleje Vysoké školy polytechnické 

Jihlava postaví ve Fritzově ulici Sdružení Koleje – 
Podzimek, OHLA ŽS, Metrostav DIZ dodavatelů 
Podzimek a synové s.r.o., OHLA ŽS, a.s., a Met-
rostav DIZ s.r.o. Škola to oznámila s tím, že výbě-
rové řízení na dodavatele vyhlášené v dubnu 2024 
bylo ukončeno v červnu. 

Stavba ale byla více než rok zdržena žalobou 
některých lidí ve Fritzově ulici, která rozporovala 
správnost postupu udělení stavebního povolení 
studentských kolejí vydané již v květnu loňského 
roku. „Několik majitelů nemovitostí ve Fritzově uli-
ci v Jihlavě se ale proti tomuto rozhodnutí odvolalo,“ 
upřesnila Martina Tomšů z oddělení marketingu a 
propagace školy. 

Z důvodu podjatosti se řízení přesunulo do Stře-
dočeského kraje, jehož krajský úřad rozhodl o 
platnosti stavebního povolení. I toto rozhodnutí 
stěžovatelé napadli a vše řešil Krajský soud v Hrad-
ci Králové. Podle informací školy soud v červenci 
žalobu zamítl v plném rozsahu.

Nyní již nic nebrání výstavbě kolejí za zhruba 
300 milionů korun. Vítězné konsorcium �rem by 

mohlo začít stavět v průběhu podzimu. 
„Staveniště bychom rádi předali co nejdříve. Ztratili 

jsme zbytečnými průtahy skoro dva roky času. Doká-
zali jsme, že je projekt kolejí skvěle připravený a vyho-
vuje všem legislativním požadavkům. Naši studující i 
město Jihlava si zaslouží rozvoj studentského života a 
moderní ubytování pro studující tomu výrazně napo-
může,“ řekl rektor VŠPJ Zdeněk Horák.

Od konce roku 2026 by tak VŠPJ mohla svým 
studujícím nabídnout celkem 200 ubytovacích 
míst.

Celkem 60 % z částky rozpočtované na stav-
bu kolejí má pokrýt dotace ministerstva školství, 
mládeže a tělovýchovy, další �nanční prostředky 
poskytnou kraj a Jihlava.  –pk-

Od konce roku 2026 by tak VŠPJ 
mohla svým studujícím nabídnout 

celkem 200 ubytovacích míst

Akce platí 
od 2.9. do 31.10. 2024 

a výherce budeme losovat 
v polovin  listopadu.

Nakupte u nás kompletní brýle 
(obroučka a dioptrická skla) 

a máte možnost 
vyhrát dovolenou u moře 

pro dva. 

NOVAOPTIK JP, s.r.o.

www.novaoptik.cz

Dovolená s NOVAOPTIK

Hlavní výhra je dovolená, 2. cena je 
poukaz na 10 000 Kč na nákup 
v našich optikách a 3. cena je 

poukaz 5 000 Kč.
Soutěž není omezená výší nákupu. 

S našimi brýlemi
se podíváte i na pláž!
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O další „stezce hrůzy“ a Ukrajincích
� JN obdržely dopis čtenáře, kte-

rý se pana primátora zároveň ptá: 
Nedávno jsem četl článek v Jihlavských 
novinách o paní, která má strach chodit 
pěšinou od hlavního vlakového nádraží 
na Polenskou ulici.

Plně ji chápu, ten nepořádek od někte-
rých lidí. To je spíš otázka pro technické 
služby města Jihlavy, aby občas uklidily 
tuto pěšinu.

Jinak je tady ještě stezka hrůzy, a to z 
ulice Na Vyhlídce na Polenskou ulici. Po 
ní chodí hodně lidí na zastávky MHD i 

Primátor 
(z)odpovídá

Zeptejte se

Své dotazy primátorovi Petru Ryškovi 
nám zasílejte na adresu: 

dawidowicz@jihlavske-listy.cz. 

na linkové autobusy, do pilníkárny a do 
různých provozoven v Mlýnské ulici.

Tam se od šedesátých let minulého sto-
letí z radnice nikdo ani nepodíval. Tyhle 
schody tam dali zaměstnanci pilníkár-
ny z použitých brusných kamenů, i tam 
udělali to zábradlí. To by si člověk zlámal 
nohy. Jak šel čas, tak nezodpovědní dřeva-
ři nějaké stromy pokáceli a ty popadaly na 
zábradlí, které museli část uříznout. Niko-
ho ani nenapadlo to opravit. V osmdesá-
tých tam dali ceduli z nápisem Průchod 
na vlastní nebezpečí, ta cedule už tam 
není. Do dnešní doby se nic nezměnilo, 
akorát si někteří cyklisté udělali horskou 
sjížděčku, tam se musí člověk bát, aby ho 
nikdo nesrazil. Nedávno tam nějaký lap-
ka uřízl jedno pole zábradlí a nechal tam 
jenom ostrou přibetonovanou tyčku. Rad-
nice by si měla uvědomit, že není jenom 
sportovní aréna. Jsou i jiné obyčejné věci, 
které mají sloužit lidem. Jiří Nováček

Všechny podobné dotazy beru jako 
podněty k prověření a eventuálnímu 
zlepšení a děkuji za ně. Cestu od ul. 
Údolní k hl. nádraží zkontrolovali 
jak úředníci magistrátu, tak tam byla 
vyslány Služby města Jihlavy. Věřím, 
že nyní by tam žádné velké odpad-
ky být neměly. Tuto cestu má město 
také v plánu předělat na cyklostezku 
se zpevněným povrchem. Je na to 
hotový projekt a realizace by měla 
proběhnout v nejbližších letech. 

O druhou stezku od Ajaxu se stará 
odbor dopravy. V loňském roce bylo 

celé schodiště z mlýnských kame-
nů vyčištěno, vyspravily se podes-
ty a natřelo se zábradlí. Vše v rámci 
stavby chodníku podél Ajaxu, kte-
rou realizoval odbor rozvoje měs-
ta podle projektu odboru dopravy. 
Kolem cesty je také veřejné osvětlení na 
zánovních sloupech. Vámi připomín-
kované vandaly uříznuté zábradlí dáme 
do závad a pokusíme se ho v dohledné 
době opravit. 

� Jak hodnotíte dosavadní souži-
tí s ukrajinskou komunitou?  

Jihlava patří mezi města s největším 
počtem nově příchozích Ukrajin-
ců na počet obyvatel a je to na živo-
tě ve městě znát. Soužití není vždy 
jednoduché a začlenění tak velikého 
množství lidí, často s jinými návyky 
bude trvat ještě hodně dlouho.  

Osobně vnímám pozitiva i nega-
tiva, která tento nárůst migrantů ve 
městě zaznamenává. Mezi pozitiva 
patří především to, že pokud mluvím 
s jihlavskými zaměstnavateli, (napří-
klad Bosch či Jihlavské prádelny a 
čistírny), tak většinou hodnotí Ukra-
jince či Ukrajinky jako dobré a spo-
lehlivé pracovníky, se kterými jsou 
spokojeni. 

Mezi negativa bych zařadil přede-
vším zvýšený nepořádek ve veřej-
ném prostoru, hlavně na zelených 
plochách, a nárůst černých skládek, 
na kterých se spolupodílejí. U čás-
ti z nich je také problémem hlučné a 
nevhodné chování, často spojené s 
konzumací alkoholu. 

V současné době jsou problematic-
kými místy například areál na Bře-
zinkách či ulice Čajkovského a dolní 
část Masarykova náměstí. Problémy 
jsou samozřejmě i v jiných oblastech, 
ale stále si myslím, že většina obyva-
tel Ukrajiny, která tu zůstane, bude 
v budoucnu pro město prospěšná a 
pomůže při jeho rozvoji.

 Foto: archiv Jan Nováček 

2024Bonusy
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Přidejte se k nám
do 30. září 2024

pro zdraví vaší rodiny

Klientské centrum Jihlava - Masarykovo náměstí 1100/35



Zaměstnání
STRANA 5

Najděte ty správné lidi!
Sháníte posilu do svého týmu? Rádi byste v kolektivu přivítali schopného 

a spolehlivého člověka a nedaří se ho najít i přes to, že máte pocit, že jste už 
vyčerpali všechny možnosti? Zkuste inzerovat u nás v Jihlavských novinách. 
Každý měsíc jsou naše noviny zdarma doručovány do schránek téměř 23 
tisíc domácností v Jihlavě a přilehlých částech. Možná právě v některé z těch-
to domácností je někdo, kdo by byl pro vaši � rmu přínosem. Naše obchodní 
zástupkyně je vám k dispozici na níže uvedených kontaktech, kde s vámi indi-
viduálně domluví nejlepší a nejefektivnější formu personálního inzerátu prá-
vě pro vás.

Kontakt:
Radka Mezerová

mobil: +420 732 506 426
e-mail: mezerova.njr@seznam.cz

Strojní konstruktér
PLC programátor
Elektrikář
Zámečník

xylo.jobs.cz

m.kubickova@xylo-machinery.com

564 035 502

Adresa:  Xylo Machinery CZ s.r.o. 
Heroltická 5007/7, 586 01 Jihlava

Jsme moderní strojírenská firma zabývající se vývojem 
a výrobou strojních celků zejména pro dřevozpracující závody.

Do našeho kolektivu hledáme:
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„Tak nějak uvažuji o rozsáhlé rekonstrukci Vodního ráje,“ napsala nám paní E. 
Ch. z Jihlavy. „Je super, že se vybuduje nový saunový svět i bazén pro nejmenší. Jen 
je škoda, že bezbariérová budova nemá zázemí pro hendikepované, šatnu a sprchu 
a k tomu špetku soukromí. A přístup do rekreačního vnitřního bazénu. Třeba by 
se v tak obrovském projektu našly peníze i možnost vybudovat kousek i pro méně 
pohyblivé občany města,“ zakončila svůj příspěvek. 

JN se obrátily na Služby města Jihlavy (SMJ), které Vodní ráj spravují. „V sou-
časné době je v kryté části invalidní záchod i sprcha. Vstup je z chodby za turnikety 
do venkovní části. Obsluha na požádání otevře a zajistí vše potřebné,“ odpověděl 
nám tiskový mluvčí SMJ Martin Málek. 

Jak dodal, v rámci stavby výukového bazénu pořídili mobilní zvedák pro 
transport do vody a z vody, který bude využíván pro všechny bazény. 

„Co se týká nově budovaného „Saunového světa“, tak se v projektu počítá s výta-
hem, který umožní i návštěvníkům, již nebudou mobilní, se dostat z přízemí do 
patra. Výstavba začne od 1. 1. 2025,“ uzavírá svou reakci mluvčí Málek.  –pk-

Výtah do saun bude za rok

V příštím roce bude mít největ-
ší vysočinský akvapark Vodní ráj v 
Jihlavě v kryté části většinou zavře-
no. Důvodem je plánovaná výstavba 
v areálu saunového světa a bazénu 
pro plavání kojenců a batolat. Záměr 
schválili městští zastupitelé. 

„Do kryté části Vodního ráje se náv-
štěvníci naposledy podívají 30. pro-
since 2024. Pak se to uzavře a předpo-
kládáme, že 15. ledna budou zahájeny 
stavební práce,“ přiblížil na dotaz JL 
Martin Málek, tiskový mluvčí Služeb 
města Jihlavy (SMJ), které akvapark 
provozují.  

„Zahájení letní sezóny v roce 2025 
je naplánováno na 16. června. Staveb-
ní práce ji neohrozí,“ potvrdil mluvčí 
SMJ. Kompletní dokončení stavby 
se předpokládá v září 2026. Celkové 
náklady na akci byly vyčísleny na 100 
milionů korun. SMJ si na akci vez-
mou úvěr. Zastupitelé odsouhlasili, 
že město společnosti uhradí 60 mili-
onů korun po dobu deseti let (2027-
2036) postupným navyšováním její-
ho základního kapitálu. 

Vodní ráj v příštím roce oslaví čtvrt-
století od svého otevření.   –pab-

Krytá část Vodního ráje 
se v lednu uzavře 

W W W . H R N C I R S K Y J A R M A R K . C Z

M Ě S T O  K U N Š T Á T ,  P A N S K Á  Z A H R A D A  P O D  Z Á M K E M

PŘEHLÍDKA
HRNČÍŘSKÉHO

ŘEMESLA

VÝSTAVA,
SOUTĚŽ

KERAMIKŮ

KULTURNÍ
PROGRAM

JARMARKÊ

14.-15. 9.2024
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Volby do zastupitelstev kra-
jů v Česku se budou konat v 
pátek 20. září a v sobotu 21. 
září 2024.

Volby do celkem 13 zastupitelstev 
krajů se v ČR konají každé čtyři roky. 
Minulé krajské volby proběhly 2. a 3. 
října 2020 v době pandemie onemoc-

nění covidem-19. Voličům v karanté-
ně bylo umožněno hlasování např. z 
aut. Průměrná volební účast se vyšpl-
hala skoro na 38 procent.

Napříč ČR tehdy zvítězilo hnu-
tí ANO, které dostalo nejvíc hlasů v 
deseti krajích včetně Vysočiny. V říj-
nu 2020 podepsali koaliční smlouvu 
zástupci Pirátů, koalice ODS a STO, 

KDU-ČSL, ČSSD a koalice „Staros-
tové pro Vysočinu“ (tj. hnutí STAN a 
SNK ED). Novým krajským hejtma-
nem se stal lídr kandidátky koalice 
ODS a STO Vítězslav Schrek z ODS.

Krajské volby 2024
V září 20. a 21. si zvolíme v pořadí 

již šesté zastupitelstvo Kraje Vysočina. 

Krajský úřad Kraje Vysočina přijal 13 
kandidátních listin politických stran, 
hnutí a koalic. Před čtyřmi lety se jich 
zaregistrovalo celkem 16. Na poda-
ných kandidátkách letos � guruje cel-
kem 479 kandidátů.  V novodobé his-
torii krajů od roku 2000 budeme volit 
v pořadí již šesté zastupitelstvo. -lko-

Vysočina si zvolí nové zastupitele

V novodobé historii kra-
jů v Česku od roku 2000 
se konalo šest čtyřletých 
volebních období. Ta dala 
Vysočině čtyři hejtmany. 

� Prvním hejtma-
nem Jihlavského 
kraje (od r. 2001 
kraje Vysočina), byl 
v letech 2000–2004 
Ing. František 
Dohnal, zástupce 
Čtyřkoalice. Funk-
ce se ujal ve svých 

40 letech (* 28. 4. 1960 Dačice). 
Absolvent radiotechniky na ČVUT 

v Praze a Metropolitní univerzity 
Praha. V letech 1991 až 1998 sta-
rosta Jihlavy, 2005-2012 prezident 
NKÚ. Roku 2010 byl odsouzen za 
zneužití pravomoci úřední osoby. 
Na základě prezidentské amnestie 
mu byl podmíněný trest zrušen, F. 
Dohnal žádal o úplné očištění, ale 
zemřel 10. 8. 2013, ve věku 53 let.

� V pořadí dru-
hým hejtmanem 
Vysočiny byl v 
letech 2004 – 2008 
RNDr. Miloš 
Vystrčil, člen ODS 
(* 10. 8. 1960 Dači-
ce). Hejtmanem se 
stal ve 44 letech. 

Absolvent Masarykovy univerzity 
v Brně. V letech 1998-2001 staros-

ta Telče, 2004-2008 hejtman Kra-
je Vysočina. Ve volbách 2010 se stal 
senátorem za obvod č. 52 – Jihla-
va. Od srpna 2020 předseda Senátu 
PČR. 

� V letech 2008-
2020 byl hejtma-
nem Kraje Vysočina 
MUDr. Jiří Běhou-
nek, nestraník 
za ČSSD (*13. 5. 
1952 Praha). Funk-
ci přijal ve svých 56 

letech. Absolvent Univerzity Karlo-
vy v Praze, později primář ortope-
die Nemocnice Pelhřimov. Hejtma-
nem byl zvolem třikrát: v roce 2008, 
2012 a 2016. V letech 2013 až 2021 
byl poslancem Poslanecké sněmov-
ny PČR.

� Od roku 2020 
je hejtmanem Kraje 
Vysočina Vítězslav 
Schrek, člen ODS 
(*17. 1. 1970 Zno-
jmo). Funkci přijal 
ve svých 50 letech.

Absolvent Kated-
ry speciální pedagogiky UK v Praze, 
do roku 2019 zástupce ředitele Die-
cézní charity Brno a ředitel Domova 
pro seniory ve Velkém Meziříčí.

V letech 2006–2020 zastupitel a 
radní města Jihlava. Zakladatel jih-
lavského Koncertu bez hranic. -lko- 

Dosavadní hejtmani Vysočiny
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vedoucí katedry V�PJ
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Zde je seznam kandidátek, 
z nichž bude Vysočina vybírat 
příští krajské zastupitele. U líd-
rů stran uvádíme i jejich povo-
lání, bydliště a věk:

� ANO 2011
 lídr Martin Kukla, poslanec 

Počátky, 41 let

� MÁ VLAST ČECHY MO� VA 
SLEZSKO 

lídr Luděk Růžička, advokát Jaromě-
řice nad Rokytnou,52 let

� SPD, Trikolora a PRO: koalice 
tvořená politickým hnutím Svoboda 
a přímá demokracie (SPD), politic-

kých stran Trikolora a Právo Respekt 
Odbornost

 lídr Radek Koten , poslanec, Voj-
nův Městec, 59 let

� Česká pirátská strana
 lídr Hana Hajnová, náměstkyně 

hejtmana Kraje Vysočina, Telč, 39 let

� Nezávislá kandidátka
 lídr Ivana Horká, rozhlasová 

moderátorka, Velké Meziříčí, 61 let

� Společně se Starosty pro obča-
ny: koalice tvořená politickými stra-
nami Občanská demokratická strana 
a TOP 09 a politickým hnutím Sta-

rostové pro občany
lídr Vítězslav Schrek, hejtman 
Kraje Vysočina, Jihlava, 54 let

� Demokratická strana zelených 
- ZA PRÁVA ZVÍŘAT

lídr Danuše Herpe Jungmanno-
vá, umělkyně v důchodu, Chlumec, 

69 let

� PŘÍSAHA občanské hnutí
lídr Karolína Kubisková, 

místopředsedkyně hnutí PŘÍSA-
HA, Kamenice nad Lipou, 39 let

� STAČILO! koalice tvořená 
politickými stranami Komunistická 

strana Čech a Moravy, ČSSD – Česká 
suverenita sociální demokracie a Čes-

ká strana národně sociální 
lídr Miloslav Vrzal, 

vedoucí lékárny, Brtnice, 59 let

� KDU-ČSL
 lídr Pavel Janoušek, starosta obce 

Oslavice, 45 let

� Sociální demokracie
 lídr Jiří Běhounek, lékař, 

Pelhřimov, 72 let

� STAROSTOVÉ PRO VYSOČI-
NU: koalice tvořená hnutím STA-

ROSTOVÉ A NEZÁVISLÍ a politic-
kou stranou SNK Evropští demokraté

lídr Adam Joura, jednatel stavební 
� rmy, Třebíč, 39 let

� LEPŠÍ ŽIVOT PRO LIDI - 
lídr Josef Pelikán, 

stavební inženýr, Přibyslav, 47 let 
 -lko-

Kandidující strany a hnutí 
a jejich lídři 

V pátek 20. září a v sobotu 21. září 
můžeme jít ke krajským volbám. Hla-
sovací lístky obdržíte nejpozději tři 
dny před samotnými volbami. 

Hlasovat mohou občané od 18 let s 
trvalým bydlištěm na území regionu. 
Při vstupu do volební místnosti se 
musíte prokázat platným průkazem 
totožnosti - buď občanským průka-
zem, nebo cestovním pasem. 

Hlasovací lístky jsou vytištěny pro 
každou politickou stranu, hnutí nebo 
koalici samostatně. 

Jak volit? Za zástěnou si vyberete 
lístek, kterému dáte svůj hlas. Na líst-
ku můžete zakroužkováním pořado-
vého čísla maximálně u čtyř kandi-
dátů udělit preferenční hlas. Pokud 

byste však zakroužkovali více než 
čtyři kandidáty, nebude se přihlížet 
k žádnému přednostnímu hlasu. 
Pokud žádného z kandidátů nevybe-
rete, tak budou zvoleni v pořadí, jak 
jsou uvedeni na kandidátní listině. 

„Volič musí dbát na to, aby do úřed-
ní obálky vložil pouze jeden hlasovací 
lístek, jinak je hlas voliče neplatný. Při 
souběhu voleb musí být hlasovací lís-
tek vložen do úřední obálky téže barvy, 
jinak je hlas voliče neplatný,“ píše se 
zprávě ministerstva vnitra.

Hlasovat lze i na voličský průkaz (v 
obcích na Vysočině): požádat o jeho 
vydání je možné písemně do 13. září 
do 16 hodin nebo osobně do 18. září 
do 16 hodin.  –pab-

Nejvýše čtyři preferenční hlasy
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Celkem z třinácti stran a hnutí budeme na Vysočině vybírat své zástup-
ce do kraje. Možná bude zajímavé podívat se, kolik Jihlavanů má šanci se do 
kraje vůbec dostat. Největší mají ti, kteří jsou v první desítce, proto jsme se 
na ni v následujícím textu nejvíce soustředili. Samozřejmě i kandidáti desítky 
mohou být přeskočeni lidmi ze zadních pozic. Museli by však dostat dost pre-
ferenčních hlasů. 

� Koalice Společně, v níž vévodí ODS, pochopitelně nasadila hejtmana 
Vítězslava Schreka jako svou jedničku. Primátor Petr Ryška obsadil až 12. mís-
to a radní Beke je 29. 

� V SPD, které se spojilo s Trikolorou a PRO, �gurují v první desítce dva 
Jihlavané - oba jsou zastupitelé. Čtvrtý je Tomáš Havlík, sedmý pak Petr Paul.

� Hnutí Přísaha nabízí v desítce také dvě tváře. Pětkou je bývalý radní Vít 
Prchal (dříve Strana zelených, v minulých komunálních volbách Jihlava srd-
cem, které však neuspělo), desítkou advokát Jaroslav Homolka, který se o 
vstup do politiky pokusil již v komunálních volbách také v uskupení Jihlava 
srdcem. 

� Piráti překvapivě v Jihlavě nasazují až šestku - krajinnou projektantku 
Hanu Stuchlík Kašpaříkovou, která si k sobě připsala, že je pečující mámou. 

� Také u lidovců �guruje v top deset jen osmý Petr Piáček, který je radním. 
Náměstek primátora Martin Laštovička je až 23. 

� Hnutí ANO nejvýše nasadilo pátou Petru Nečadovou, vrchní referentku, 
osmý je Jiří Pokorný, náměstek primátora a desátá na jaře zvolená europoslan-
kyně Jana Nagyová, kterou stále ještě čeká soud v kauze Čapího hnízda. Čtr-
náctkou je další náměstek primátora Radek Popelka. 

� Uskupení Má vlast Čechy Morava Slezsko má na deváté pozici dělnici 
Lucii Decsi. 

� Stačilo!, v níž má nejsilnější zastoupení KSČM, nemá v první desítce žád-
ného Jihlavana. Dlouholetý zastupitel a ekonom Ladislav Vejmělek obsadil až 
11. pozici. 

� Starostové pro Vysočinu nasadili jako čtyřku podnikatele Radka Hoška, 
který si sám k sobě připsal „opoziční zastupitel“, což je někdy i vůči svým vlast-
ním spolustraníkům. 

� Sociální demokracie (SOCDEM) má jako trojku ekonoma a krajského 
zastupitele Martina Hyského, sedmičkou je primář Lukáš Ke�ner. Poslední 
místo kandidátky patří emeritnímu primátorovi Rudolfu Chloupkovi.  -pk- 

Jihlavané, kteří jdou 
do krajských voleb Kdo působí jako jihlavský nejkon-

troverznější kandidát do krajských 
voleb? 

Může se tak jevit lídr hnutí s čís-
lem 47 advokát L. Růžička, který o 
Jihlavanech řekl, že mají disociativní 
poruchu identity, jenže na kandidát-
ní listině má místo žití Jaroměřice n. 
R. K výběru jsou tedy jiní.  

Asi nejsilnější opoziční rétorikou se 
skví Radek Hošek ze STANu, který 
si na tom zakládá, neboť si ke svému 
jménu nechal na kandidátní listinu 
napsat: opoziční zastupitel. 

Jeho různé výroky a tvrzení zved-
ly v únoru doslova ze židle primá-
tora Petra Ryšku, který ho přímo na 
zastupitelstvu označil za lháře, jehož 
výroky poškozují Jihlavu. 

Tehdy viditelně zaskočený Hošek 
reagoval o dva měsíce později, když 
vytvořil webové stránky s nenápad-
ným názvem narovnejmejihlavu.
cz, po jejichž rozkliknutí však přijde 
stránka Lži pana Ryšky. 

Web má dokládat pravdivost dřívěj-
ších Hoškových tvrzení či odpově-
di na primátorovy otázky. Nejdříve 
uvede věty primátora, ke kterým pak 
dokládá své protiargumenty, které 
nazval Realita. Tu však Hošek popi-
suje ze svého pohledu. 

K Teniscentru Hošek například 
opakovaně uvádí, že dnešní radní 
Vojtěch Prchal (ODS), měl „dostat 
tra�ku“. Prchal vykonával funkci 

předsedy představenstva společnos-
ti Teniscentrum, kde má město vět-
šinový podíl. Hošek se domnívá, že 
pokud by Prchal nepřešel od Pirátů k 
ODS, funkci by nedostal. 

„Výsledky pana Prchala za dobu 
jeho placeného fungování v Teniscent-
ru nejsou nijak pozitivně vidět,“ uvedl 
mimo jiné Hošek. 

To Prchal rozporuje. Na dotaz JL 
se vyjádřil, že členem představenstva 
Teniscentra je již šest let a většinu ča-
su pracuje zadarmo a ve svém volnu.

Doplnil, že do vedení společnos-
ti se nikomu nechtělo, protože je 
náročné provozovat sportoviště po 
covidu, skokovém navýšení cen ener-
gií a in�aci s dopadem do výší mezd a 
cen služeb.

„Navíc za výkon funkce není odmě-
na, jako je to u jiných městem vlastně-
ných společností. Pokud to pan opozič-
ní zastupitel vnímá jako tra�ku, je to 
samozřejmě jeho svobodná volba, ale 
mně to přijde spíše úsměvné,“ vysvětlil 
radní.

Radek Hošek  však do „špinavos-
tí města“ zatáhl i jiné lidi než poli-
tické vedení města. Osočil napří-
klad výkonného ředitele Teniscentra 
Marka Simbartla, že zápis z předsta-
venstva Teniscentra z května 2022 
úmyslně zmanipuloval. 

„Tehdy jsem udělal chybu při odeslá-
ní e-mailu, za kterou jsem se omluvil,“ 
vysvětlil Marek Simbartl JL s tím, že 
odmítá jakoukoliv úmyslnou mani-
pulaci.  Petr Klukan

Kontroverznost kandidátů 

Komentář
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Je dobré vést děti k sebeobsluze, 
ještě než nastoupí do školky. Je to 
pro ně míň stresující, říkají shodně 
učitelky Simona Krulová a Veroni-
ka Váková z MŠ Březinova 30.

Veronika Dawidowicz ז

Jak jste přišly k tomu, že chcete 
být učitelkou?

Simona: Já jsem chtěla být učitel-
kou ve školce už na základce, ale teh-
dy ještě nebyl v mém okolí otevřený 
obor předškolní a mimoškolní peda-
gogika, takže jsem vystudovala jinou 
školu a později jsem si dodělala před-
školní pedagogiku.

Veronika: U mě to asi přišlo, až 
když jsem měla svoje děti. Bavilo mě 
se jim doma věnovat, hrát si s nimi a 
učit je nové věci.

Jak by se měli děti i rodiče připra-
vit na to, že je od září čeká školka?

Simona: Rozhodně nestrašit děti 
stylem: Od září půjdeš do školky a 
tam ti to začne. Brát to tak, že si na-
jdou nové kamarády. Je ale také dob-
ré vést děti k samostatnosti a sebeob-
sluze.

Je něco, co děti musí umět při 
nástupu do školky?

Simona: Očekává se, aby děti 
zvládaly základní dovednosti, mezi 
které patří například dojít si na toa-
letu, umět se obléknout a svlék-
nout, komunikace. Často se stává, 

Učitelka musí být ve školce pořád ve 

DĚTI ve školce často smutní po rodičích, a tak se je učitelky snaží zabavit, aby se lépe adaptovaly. Což se prý zatím vždy poda-
řilo. Foto: Veronika Dawidowicz

že děti ještě neumí mluvit, ale k 
základní sebeobsluze by je rodiče 
měli vést ještě před nástupem do 
školky. 

Je pro děti v něčem lepší, 
když už se umí například samy 
obléct?

Simona: Rozhodně ano. Už tak 
je nástup do školky pro většinu dětí 

těžký. A když pak vidí, že ostatní děti 
si už umí třeba nazout boty nebo se 
obléct, a oni ne, může to pro ně být 
stresující.

Proč jste se rozhodla vstoupit do 
krajské politiky  a v čem přinášíte 
změnu? 

Protože chci, aby se lidem na naší 
Vysočině žilo líp. Současné kraj-
ské vedení je prodlouženou rukou 
vlády. Proto přichází Přísaha, aby 
napravila jejich hrubé chyby! Jsme 
nová síla, bez korupční minulosti a 
stejně jako v případě eurovoleb  při-
vádíme do politiky odborníky. 

Přísaha a Motoristé hodně 
uspěli ve volbách do europarla-
mentu . Chcete  výsledek potvrdit 
i v krajských volbách? 

Naše Přísaha s Motoristy získala 
krásných 10,23 % hlasů a dostala 
do europarlamentu Filipa Turka a 
Nikču Bartůšek. S velkou pokorou 
si vážíme každého jednoho hlasu 
a uděláme maximum, abychom 
uspěli i v krajských volbách. 

Já coby zastupitelka se  snažím 
dělat vše pro spokojenost občanů 
našeho města a moc si vážím jejich 
důvěry. Totéž chci dělat pro všech-
ny obyvatele naší krásné Vysočiny.

Co  by Přísaha v případě zvole-
ní podnikla pro zlepšení kvlaity 
života na Vysočině? 

Rozhodně zlepšíme dostup-
nost bydlení i zdravotní péče a 
podpoříme mladé rodiny! Chceme 
zastavit vylidňování i propad po-
rodnosti. Ta nám klesla meziročně o 
více než 10 %. Když vláda svou poli-

tikou poškozuje mladé rodiny, je tu 
kraj, který může pomoct. Pokud mě 
lidé zvolí hejtmankou, tak mám v 
plánu rozběhnout tzv. projekt Kraj 
developerem, díky kterému zrych-
líme a zjednodušíme proces nové 
výstavby a hlavně budeme moct 
nabídnout lidem dostupné bydlení 
za mnohem nižší ceny. 

Co je podle Vás teď v kraji nej-
větší problém a jak byste ho řeši-
la? 

Musí se hlavně přestat používat 
poruchové přístroje TEMPUS 
v sanitkách a zastavit tlak na zdra-
votníky, kteří na to upozorňují. 
Vedení ZZS i kraje už 3 roky o 
problému ví a pořád ho nevyřešilo. 

Vědomě tak ohrožuje zdraví i 
životy lidí. K tomu riskuje odchody 
zdravotníků, kterých už teď máme 
nedostatek.  To rozhodně změníme! 
Vyvodíme konkrétní zodpovědnost 
za tento neakceptovatelný stav! 

Zlepšíme taky dostupnost bydlení i 
zdravotní péče a zastavíme nehospo-
dárnost, nejen ve zdravotnictví. Už 
žádné předražené zakázky a rozkrá-
dání peněz, které mají sloužit našim 
občanům a jejich zdraví. Z prostřed-
ků REACT-EU čerpala jihlavská 
nemocnice asi 700 milionů korun a 
10 % ze zakázek šlo do cizích kapes.  

Mluvíte o “nekalých”prakti-kách. 
Už jste se v minulosti s něčím tako-
vým setkala? 

Ano, v minulosti jsem podávala 
třeba trestní oznámení na ICOM, 
protože získal od kraje mnohem 
výhodnější podmínky při nerovném 
výběrovém řízení. Občany Vysoči-
ny to tehdy stálo zbytečně miliony 
korun navíc. Stejně tak jsme řeši-
li kauzu Lesy ČR, kdy nám antimo-
nopolní úřad dal za pravdu a zahájil 
řízení.

Říkáte, že se hazarduje se zdra-
vím občanů. Máte nějaké důkazy? 
Budete to řešit? 

Ano. Asi před měsícem mě kon-
taktoval první zdravotník a požádal 
mě o pomoc. Potom jsem mluvila s 
mnoha dalšími z celého našeho kra-
je a musím říct, že mě až mrazí, když 
o tom mám mluvit. Předložili mi 
písemné důkazy, které potvrzují, že 

poruchové přístroje TEMPUS opa-
kovaně ohrožují životy lidí. A jsme 
jediný kraj, který je používá. Mám i 
záznamy ze zdravotní komise. 

Stejně tak vím o tlaku na zdravot-
níky, aby poruchy nehlásili. Což je 
vrchol všeho! Na co čekají? Až kvů-
li tomu někdo umře?! Nedovolím 
další hazardování se zdravím našich 
občanů ani útoky na naše zdravot-
níky. Ti lidé zachraňují životy  a 
zaslouží si respekt. Pokud budu zvo-
lena hejtmankou, udělám s tím krát-
ký proces a vyvodím patřičnou zod-
povědnost.  

Jak byste zlepšila celkovou 
dostupnost zdravotní péče? 

Předně posílíme zdravot-
nické obory a vychováme si nové 
generace zdravotníků na Vysočině. 
Zvýšíme stipendia i stabilizační 
půjčky pro studenty lékařských 
fakult, co po studiích zůstanou pra-
covat v našem kraji a zavedeme bo-
nus pro seniorní lékaře, kteří ordinují 
i v důchodovém věku. 

Zlepšíme podmínky pro atestace, 
včetně zajištění potřebných stáží, 
nabídneme dostupné bydlení i or-
dinace za symbolický nájem 1 Kč a 
zvýšíme dotace na přístrojové vy-
bavení ordinací. 

Rodinám zdravotníků, pracu-
jících na směny, zajistíme nonstop 
předškolní zařízení v nemocnicích a 
ve spolupráci s pojišťovnami budeme 
usilovat o vznik nonstop zubní poho-
tovosti. (j09-12D)

Zadavatel/zpracpvatel: PŘÍSAHA občanské hnutí

Nedovolím další hazardování se zdravím našich občanů, říká lídryně Přísahy!

Ing. Karolína Kubisková, lídryně a 
místopředsedkyně hnutí Přísaha
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střehu, říkají shodně učitelky MŠ Březinova
Jak mohou být v tomto rodiče 

nápomocni?
Simona: Rodiče dětem pomo-

hou tím, když jim poskytnou dosta-
tek prostoru k samostatnosti. I tře-
ba v šatně ve školce. Spousta rodičů 
tam děti obléká, obouvá a tím jim 
škodí. 

Pak s dětmi jdeme do šatny, chys-
tat se na pobyt venku a děti čekají, 
kdo je obleče. 

Veronika: Rodiče dětem často 
pomáhají, aby ten proces oblékání 
urychlili, ale je právě důležité si na 
to vymezit zpočátku více času, aby 
se to děti mohly naučit. My samo-
zřejmě pomůžeme, když je potřeba. 

Co je pro děti nejnáročnější?
Simona: Asi to, že vůbec neví, 

kdy se maminka, tatínek nebo třeba 
babička vrátí. Než si zvyknou na ten 
režim dne.

Takže i tohle jim asi vysvětlo-
vat…

Veronika: Určitě s nimi o tom 
přes prázdniny mluvit. Vysvětlit, že 
je potřeba, aby rodiče chodili do 
práce a vydělávali peníze.

Simona: Povídat si s dětmi o tom, 
co je ve školce čeká. Někdy se stane, 
že rodiče dětem slíbí, že je vyzved-
nou po obědě, a není tomu tak, a 
děti jsou z toho potom špatné. 

Jak se řeší, když děti hodně plá-
čou? Voláte třeba rodičům?

Veronika: Ještě asi nenastala 
taková situace, že bychom rodičům 
musely volat. Děti si časem zvyk-
nou, snažíme se být k dětem trpěli-
vé a citlivé.

Simona: Někteří rodiče si mys-
lí, že dětem pomohou, když s nimi 
zůstanou chvíli ve třídě, určitě jim 
to nezakazujeme, ale ze zkušenosti 
vím, že to moc nepomáhá. Odchod 
se tím pouze oddálí a děti nakonec 
brečí stejně. 

Dá se i domluvit, že děti například 
první týden, než si zvyknou, cho-
dí domů už před vycházkou. Aby si 
dítko zvykalo postupně.

Jak vy, jako učitelky, nesete, 
když tady děti začnou plakat po 
maminkách?

Simona: Zpočátku jsem z toho 
byla špatná, že děti nedokážu uti-
šit, protože přece jenom jsem pro 
ně cizí paní, ale později jsem viděla, 
jaké dělají pokroky, a zjistila jsem, 
že všechny děti to adaptační období 
nakonec překonají. 

Veronika: Snažíme se jim hlavič-
ku zaměstnat něčím jiným, aby tam 
nebyl stesk. Ukážeme jim hračky, 
sedneme si s nimi, pohrajeme. Pro-
stě je potřeba, aby myslely i na něco 
jiného než na mamku.

Myslíte si, že je lepší dát dítě do 
školky hned od tří let, nebo poz-
ději?

Simona: Je to všechno hodně 
individuální. Není špatně ani jedno. 
Záleží, jak se na to děti cítí. 

Veronika: Já mohu říct svou zku-
šenost nejen jako učitelky, ale jako 
mámy. Mé děti šly do školky v 2,5 
letech. Měly ale takový pozvolnější 
start, že například šly do školky jen 
třikrát týdně do oběda a postup-
ně si tak zvykaly. Neměla jsem pak 
problém s tím, že by brečely a do 
školky nechtěly. Samozřejmě ne 
každý má na tuhle „zvykačku“ pro-
stor. Někteří rodiče prostě musí do 
práce, mají pevnou pracovní dobu a 
to dítě hned musí ve školce spát.

Myslíte si, že školka je důležitá 
i co se týče například sociálního 
rozvoje?

Veronika: Určitě. Vidíme to i 
tady. Pokud dítě nikam nechodí a 

přijde rovnou do předškoláků, kdy 
je to povinné, tak je to znát. Má čas-
to problém komunikovat, straní se 
vrstevníků, nezačleňuje se tolik do 
kolektivu.

Simona: Chce to strávit víc času 
v té školce než jeden rok.

Učí se děti něco ve školce?
Simona: Zpočátku je pro nás 

nejdůležitější děti učit sociálním 
dovednostem, hygienickým návy-
kům a dodržování třídních pravidel. 
Děti se učí například správný úchop 
tužky. 

Veronika: Ano, děti se v MŠ učí 
mnoho důležitých dovedností a 
znalostí. Rozvíjí se v oblasti jem-
né a hrubé motoriky, vše je pomocí 
her, aby to děti bavilo.

Co vás na vaší práci nejvíc baví?
Simona: Toho je spousta. Líbí se 

mi, že to není pořád to samé. Člo-
věk se může neustále vzdělávat. Je 
to kreativní práce, baví mě vymýšlet 
pro děti nové věci, sledovat, jak se 
jim to líbí a kam je to posune. 

Veronika: Líbí se mi, že kaž-
dý den je jiný a práce s dětmi není 
nikdy nudná. 

A co je na vaší práci nejnároč-
nější?

Simona: Pořád jsem ve střehu. 
Takže asi ta zodpovědnost.

Rodiče dětem  
pomohou tím,  

když jim poskytnou
 dostatek prostoru 
k samostatnosti.  
I třeba v šatně 

ve školce
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Letní infocentrum na 
Masarykově náměstí slouží 
nejen jako obchod se suve-
nýry a informační bod pro 
turisty, ale i jako půjčovna 
her či místo k posezení.

Aneta Skořepová �

Infobox na Masarykově náměs-
tí je přístupný od června do září. 
Slouží jako letní infocentrum s 
možným posezením a propůj-
čením her. Prázdninové měsíce 
jsou zatím těmi nejnavštěvova-
nějšími. Průměrně se v infoboxu 
zastaví 50 až 60 lidí za den. 

„Hlavně navečer si lidé cho-
dí posedět do maringotky, a aby 
zabavili své děti, vypůjčí si od nás 
hry. Nejpopulárnější je asi Člově-
če, nezlob se! Naopak šachy tolik 
oblíbené nejsou, protože děti prostě 
nebaví,“ sděluje Adina Zadražilo-
vá, brigádnice v infoboxu. 

Půjčování aktivit nejvíce využí-
vají místní anebo případně náv-
štěvníci z okolních měst. „Lidé 
nám sem chodí říkat, že vidí info-
box jako pozitivní věc, jež rozšiřuje 
množství aktivit v Jihlavě. V ostat-
ních městech totiž nic podobného 
není,“ komentuje Zadražilová.

V infoboxu je možnost půjčit 
si například i disky pro Diskgolf 

hřiště otevřené na konci června 
na Skalce. „Občas si někdo přijde 
půjčit disky, ale od otevření máme 
jeden papír, který je zatím vypsaný 
jen do půlky,“ vysvětluje Eliška 
Pokorná, druhá z tázaných bri-
gádnic. „Určitě si ty disky nepůj-
čují každý den. Více lidí se chodí 
zeptat, protože třeba ani nevědí, 
jak diskgolf funguje. Každopád-
ně na konci školního roku si dost 
disky půjčovaly učitelky ze škol,“ 
doplňuje svou kolegyni Adina 
Zadražilová. 

Během olympijských her bylo 
k dispozici vybavení poskytnuté 
jednou sportovní � rmou. Nejví-
ce se, podle slov brigádnic, půj-
čovaly míče a boxerské vybave-
ní. 

Infobox je zároveň dobrým 
opěrným bodem pro turisty 
především o prázdninách. Pod-
le Zadražilové a Pokorné se hoj-
ně navštěvuje z toho důvodu, 
že je jednodušeji přístupnější 
než infocentrum u Brány Mat-
ky Boží. 

„Každý den sem zavítají lidé z 
jiných měst, občas i cizinci. Čas-
to se ptají, kde se dá dobře najíst 
nebo jaké památky by měli vidět,“ 
vyjadřuje se Zadražilová a 
pokračuje: „Mám takovou přího-
du. Jednou k nám přišli hluchoně-

mí Albánci a chtěli si půjčit ping-
pong. Hodinu jsme se jim snažili 
vysvětlit, že zálohy nemohou pla-
tit kartou. Což mají mimochodem 
tendenci požadovat všichni turisté 
ze zahraničí, jelikož u sebe nutně 
nenosí hotovost. Nakonec jsme se 
naštěstí s Albánci domluvili.“

Oproti minulému roku, kdy 
infobox sloužil čistě jako infor-
mační budka, si zde letos mohou 
zájemci zakoupit suvenýry. Těmi 
nejoblíbenějšími jsou turistické 
vizitky, které si jako samolepky 
lepí návštěvníci do turistických 
deníků.

Před vchodem je také k využití 
knihobudka, spravovaná Měst-
skou knihovnou Jihlava. Do ní 
mohou lidé nosit a zároveň z ní 
odnášet libovolné knížky. 

„Viděla jsem několikrát, jak si 
lidé berou knížky a čtou si tady 
na náměstí. Zároveň se ty knihy 
poměrně často střídají, jak ji lidé 
často využívají,“ sděluje Pokorná.

Ve čtvrtky a pátky bývají na 
náměstí od června až do srp-
na promenádní koncerty. „Na 
dechovky chodí starší lidé, ale je 
poznat, jak v tyto dny roste náv-
štěvnost. Už hodinu před začát-
kem koncertů jsou v maringotce 
obsazené židle a zaplněná všechna 
místa,“ říká Zadražilová.

Infobox využívají hojně 
nejen turisté, ale i Jihlavané

Motoristické 
akce

Truck sraz Pávov 
� Sobota 7. září od 9 

hodin v jihlavském kempu 

Pávov 

Program začne spanilou 

jízdou 125 tahačů,. Po jíz-

dě se v kempu uskuteční 

prohlídky tahačů, aktivity 

pro děti nebo dražba dře-

vořezby pro nadaci Naděje 

z kamionu. Hrát má kapela 

Faethon a Pod tlakem. 

Pístovské mokřady

Mezinárodní závod off -

roadů v areálu Pístovských 

mokřadů.  

� Sobota 21. září

10 – 18 hod. - závody   

13 a 16 hod. – kaskadér-

ská show

14 - ženský trial 

� Neděle 22. září

9 – 14 – závody 

13 - kaskadérská show

15 - vertikální crash-tes-

ty z 30 m, skoky do Jožina 

z bažin, soutěž Mám to na 

salámu 

Po oba dny akce pro děti, 

projížďky pásákem.
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Psychoterapeutické okénko
Tipy pro pohodový  

začátek školního roku
Datum Den Jméno Místo poskytování, telefon

1. 9. Ne MDDr. Ondřej Makal
Stomatologie Hruškové Dvory, a.s., Hruškové 

Dvory 123, 586 01 Jihlava, 702 125 651

7. 9. So MDDr. Kárník Stanislav
Swedish Dental Care s.r.o., Havlíčkova 5623/34a, 

586 01 Jihlava, 604 505 303

8. 9. Ne MDDr. Klimeš Zdeněk
Stomasun s.r.o., Brtnická 4267/1, 586 01 Jihlava, 

560 000 372, 774 394 141

14. 9. So MUDr. Miroslava Koláčková
MUDr. Zdeněk Vašek, Palackého 1334, 589 01 Třešť, 

567 234 450

15. 9. Ne MUDr. Kostková Monika Vrchlického 2497/57, 586 01 Jihlava, 567 574 574

21. 9. So MDDr. Křikava Libor Husova 1643/26, 586 01 Jihlava, 567 213 032

22. 9 Ne MDDr. Křikava Matouš Havlíčkova 5623/34a, 586 01 Jihlava, 561 039 369

28. 9.  So MDDr. Kalců Vít
Vrchlického 2497/57, 586 01 Jihlava, 567 155 020, 

567 574 573

29. 9.  Ne MDDr. Mahelová Kateřina
TOP DENTIST s.r.o., Havlíčkova 5623/34a,  

586 01 Jihlava, 602 258 763

Pohotovostní služba zubních lékařů – září 2024

Pohotovostní služba je zajišťována SO, NE a svátky od 8:00–12:00 hod.

Aktuálnost přehledu NUTNO ověřit na recepci Nemocnice Jihlava.

Vrchlického 59, 586 33 Jihlava, tel. 567 157 211

Na začátku školního roku se obvyk-
le děje více změn nežli na Nový rok: 
Děti musí být připraveny do školy, 
rodiče na vyšší výdaje, celá rodina se 
učí důsledně organizovat každý den a 
zahrádkáři sklízí plody své práce. 

Vše se děje tak nějak přirozeně, pro-
tože je to zkrátka potřeba. Chceme, 
aby všechno fungovalo tak, jak má, 
proto je dobré co nejvíce si ulehčit 
život a začít s přípravami už během 
prázdnin. 

Září je proto pro nás jakýmsi restar-
tem, zvláště poté, co jsme o prázdni-
nách skutečně odpočívali nebo ces-
tovali. 

Jak ale v tento čas nepodléhat stre-
su, chaosu a zůstat, pokud možno, v 
rovnováze? Zkuste se zamyslet nad 
následujícími řádky, díky nimž zvlád-
nete začátek školního roku bez nervů 
a v pohodě.

Nejprve si připomeňte pohádku o 
cvrčkovi, který v létě hrál na hous-
le a v zimě neměl co jíst. Co musíte 
udělat pro to, abyste se už na podzim 
necítili jako cvrček? Správná odpo-
věď zní: Nakoupit včas všechny škol-
ní pomůcky, bačkory, celoroční jíz-
denky a vybavit děti do školy. Nic 
nenechávejte náhodě, zvláště když 
máte doma víc než jedno dítko. 

Dále se zeptejte svých dětí, co je 
nejvíce baví a v čem by chtěly, abyste 
je tento školní rok podporovali? Co 

je nebaví, jednoduše vymažte z diá-
ře a tyto kroužky neplaťte. Jen tak si 
ušetříte zbytečné výdaje. Je totiž běž-
né, že děti zkouší více kroužků, nežli 
najdou to, co jim skutečně jde. 

Proto nemá smysl platit kroužek 
tenisu, pokud je váš syn vášnivý 
šachista, nebo vaší dceři balet, když 
ji baví fotbal. Děti často nenaplňují 
představy rodičů a razí si svou vlast-
ní cestu, což je náročné (musíme být 
tolerantní), ale zároveň úlevné, pro-
tože vidíme, že se naše děti realizují v 
tom, co je skutečně baví. 

Může se tak stát, že vaše dítě za-
čne bavit např. japonština (jak ho to 
napadlo, je jiná věc) a v budoucnos-
ti se stane úspěšným obchodníkem 
v japonské �rmě, nebo začne cho-
vat želvy a bude z něj veterinář. Vaše 
děti jsou v podstatě podobné Kinder 
vajíčku – nikdy nevíte co se z něj 
nakonec vyklube, ale vy jej budete 
milovat i tak!

A naposled je vhodné mít na začát-
ku školního roku dostatečnou �nanč-
ní rezervu pro všechny případy a 
koupit rodinný plánovací kalendář. 
Uvidíte, že trocha systému neuško-
dí a vy budete mít přehled, kdy máte 
své děti vyzvednout a kdy si naopak 
můžete zajít s přáteli na kávu, jelikož 
není kam spěchat!

Mgr. Lucie Poláková
Psychoterapeutka a astroložka

Ilustrační foto: pixabay.com
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Palackého 1299/25, Jihlava, tel.: 771 266 225

Sleva 51 % platí na veškerá brýlová skla (kromě MiYOSMART) a všechny obruby vybraných značek. Slevu na skla a obruby lze uplatnit zároveň.
Platí při nákupu kompletních dioptrických brýlí. Kompletní podmínky této i našich dalších akcí naleznete na www.orangeoptik.cz/akce
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